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Forslag til lov om ændring af lov om private 
bidrag til politiske partier og offentliggørelse af 
politiske partiers regnskaber. 
(Lovforslag nr. L 193). 

Det er SF's principielle opfattelse, at den nuvæ- 
rende ordning med mulighed for at blive frita- 
get for at yde støtte til politiske partier eller par- 
tipolitiske formål burde erstattes af en generel 
tilmeldingsmulighed. Men dette forslag går ikke 
længere end til, at medlemsorganisationer også 
kan blive fritaget, hvorefter det må være logisk, 
at enkeltmedlemmer kan tilmelde sig, hvis man 
er uenig med sin medlemsorganisation. 

Margrete Auken (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 
mig herved at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om offentlig- 
hed i forvaltningen. (Anvendelsesområde, jour- 
nal- og postlister). 
(Lovforslag nr. L 194). 

Da daværende justitsminister Erik Ninn- 
Hansen i 1986 udsendte vejledningen om 
offentlighed i forvaltningen, skrev han i foror- 
det, at lovens hensigt ikke alene var »at skabe 
interesse for offentlige anliggender, men også at 
medvirke til at øge tilliden til den offentlige for- 
valtning«, så offentlighed og presse kan »føre 
kontrol med, at alt går rigtigt til under forvalt- 
ningens udøvelse af dens opgave«. Han gjorde 
opmærksom på, at »offentlighedsloven er en 
minimumslov. Loven er ikke til hinder for, at 
den offentlige forvaltning giver aktindsigt i 
videre omfang eller giver flere oplysninger til 
pressen og andre, end der følger af selve loven«. 

Trods de kønne ord har det ofte knebet med 
at få forvaltningen til at arbejde med på disse 
hensigter. Sine steder har man endda kunnet få 
det indtryk, at det nærmest gjaldt om at holde 
mest muligt skjult for de videbegærlige. 

F.eks. tyder de mange forgæves forsøg på at 
få myndighederne til at indføre postlister, så det 
blev muligt at få overblik over, hvad der lå i en 
sag, på en negativ holdning til at give offentlig- 
heden, herunder pressen, adgang til aktindsigt. 
Ombudsmanden har gentagne gange understre- 
get, at journaliseringspligten ligesom den lovfæ- 
stede notatpligt hørte til god forvaltningsskik, 
men alligevel er der vanskeligheder flere steder. 
Og skønt elektronisk behandling af journaler 
muliggør helt simple procedurer med at lave 

postlister, har mange vægret sig med henvis- 
ning til den øgede arbejdsbyrde. 

Dertil er så kommet, at loven er blevet udhu- 
let ved dannelsen af halvoffentlige organer, der 
er undtaget for offentlighedsloven. Samtidig er 
mængden af vigtige sager, der behandles i 
EU-dokumenter, hvor offentlighedens adgang 
er begrænset, vokset meget. 

Forslagsstillerne deler daværende justitsmini- 
ster Erik Ninn-Hansens opfattelse af den demo- 
kratiske vigtighed af, at offentligheden får vid 
adgang til sagsakter for at kunne være grundigt 
og korrekt informeret. Med dette lovforslag er 
det hensigten at ajourføre og styrke loven, så 
den kan opfylde sit formål. 

Hovedpunkterne i lovforslaget er: 
1. En udvidelse af loven til også at omfatte sel- 

skaber m.v., i hvilke offentlige myndigheder 
har en afgørende indflydelse. 

2. Adgang til aktindsigt i sager om ny lovgiv- 
ning, også før lovforslaget er fremsat. 

3. Indførelse af pligt til at føre offentligt tilgæn- 
gelige journaler og postlister. 

4. Sikring af offentlighed vedrørende 
EU-dokumenter. 
I øvrigt henviser jeg til lovforslagets bemærk- 

ninger. 

Kjeld Rahbæk Møller (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 
mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om udviklings- 
kontrakter. 
(Beslutningsforslag nr. B 73). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 

Anni Svanholt (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 
mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om et forstærket 
kommunalt og amtskommunalt miljøtilsyn. 
(Beslutningsforslag nr. B 75). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager beslutningsforslaget, og anbefaler det 
til Tingets velvillige behandling. 
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Bent Hindrup Andersen (EL): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 
mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om veterinær 
beskyttelse af dansk svineproduktion. 
(Beslutningsforslag nr. B 76). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 
1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. 
F 37: 
Forespørgsel til miljø- og energiministeren og 
ministeren for udviklingsbistand [om, hvilke 
planer regeringen har for Danmarks frem- 
tidige bilaterale miljøbistand til udviklings- 
landene]. 
Af Martin Glerup (S) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 24/1 96). 

Formanden: 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af denne 
forespørgsel, betragter jeg Tingets samtykke 
dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
2) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. 
F 38: 
Forespørgsel til ministeren for udviklings- 
bistand og socialministeren [om nationalt og 
internationalt at følge op på anbefalingerne og 
beslutningerne fra det sociale topmøde]. 
Af Villy Søvndal (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 24/1 96). 

Formanden: 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af denne 
forespørgsel, betragter jeg Tingets samtykke 
dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
3) Forespørgsel nr. F 20: 
Forespørgsel til undervisningsministeren: 
»Hvad agter ministeren at gøre for i hele 
uddannelsessystemet at indlægge incitamen- 
ter, der stimulerer de uddannelsessøgendes 
interesse for de naturvidenskabelige og tekni- 
ske fag ved de videregående uddannelser med 
henblik på at få flere kvalificerede ansøgere til 
de videregående uddannelser?« 
Af Hanne Severinsen (V), Anders Mølgaard (V), 
Ulla Tørnæs (V), Frank Dahlgaard (KF), Lene 
Espersen (KF) og Jens Jørgensen (KF). 
(Forespørgslen anmeldt 17/11 95. Fremme af 
forespørgslen vedtaget 28/11 96). 

Begrundelse 

Hanne Severinsen (V): 
Fra tid til anden svinger de unges interesse for 
forskellige fag; det er der ikke noget nyt i. Men 
når søgningen til de matematisk-naturviden- 
skabelige fag i disse år falder så drastisk, at man 
forudser alvorlig ingeniørmangel i de kommen- 
de år, så er der grund til, at Folketinget debatte- 
rer hvorfor og hvad vi kan gøre for at ændre 
situationen. 

I gårsdagens Jyllands-Posten kunne man 
læse, at danskerne køber teknik som aldrig før, 
computere osv. På forsiden kunne man så til 
gengæld læse, at mangelen på teknikere koster 
job. 

Er det forsørgerkulturen, som også har bredt 
sig til erhvervsvalget? Vi vil gerne have glæde 
af de opfindelser og den innovation, som gør 
vores dagligdag lettere og giver stadig flere 
spændende muligheder, men besværet med at 
finde ud af, hvordan tingene er indrettet og 
skruet sammen, overlader velfærdsdanskerne til 
de andre. 

Det er svært at måle, hvad mangel på kandi- 
dater i de matematiske og naturvidenskabelige 
fag betyder, for hvor man kan måle en arbejds- 
løshed, vil mangel på kvalificeret arbejdskraft 
vise sig på en anden måde: Der vil være virk- 
somheder, som ikke opstår, og der vil være 
virksomheder, der søger til udlandet. 

I øvrigt kendes problemet også i andre vest- 
lige lande. Udviklingen i USA går i retning af, at 
man importerer f.eks. computeringeniører fra de 
sydøstasiatiske lande. 

Når vi tror, at der må gøres en særlig indsats 
for at vende udviklingen, er det, fordi udviklin- 


